
       
 

Møde i Biodiversitetsudvalget torsdag d. 28. november 2024 kl. 18.30 i Stoholm 
Fritids- og Kulturcenter. 
Der deltog: Laust Nørskov, René Madsen, Thomas Holgaard, Allan Folmer Hansen, Mogens Kjær og Flemming 
Østergaard. 
Markprøveudvalget var inviteret, men kun Laust var i stand til at deltage. 
 
Referat. 
 
Siden sidst 

• Høstmarked. Hyggelig dag. For få. Det lå på den forkerte lørdag. Vi fik en hjælper til såning i Salling. 

• DK4- Jagtmagasinet. Der er lavet to optagelser. Første udsendelse har fået positive tilkendegivelser. 2. 
udsendelse der har en af vores landmænd i fokus er endnu ikke bragt. 

• Aflyste møder. Vi måtte aflyse landmandsmøderne i november. For få tilmeldte. Vi skal finde anden måde at 
kommunikere med dem på. 

• Plantning. Vi har plantet hos Mads Høstgaard, Salling. Et af stederne var der for meget græs. Bliver sprøjtet ned. 
Planterne er sat i indslag og bliver plantet til foråret. 

• Besøg fra Sjælland. Vi havde d. 26.11 besøg af Hans Loose og Jesper Hansen fra Sjælland. De vil prøve at starte 
noget lignende på Sjælland. 
 

Hvordan bruger vi vore terræner? 
Det er egentlig ikke i vores regi, men da det hænger sammen med vores arbejde og markprøveudvalgets arrangementer 
er stedet, hvor vi kan hverve hjælpere til vores aktiviteter, var det sat på dagsordenen. 

• Hvad bruger vi dem til 
Klubbens terræn kan anvendes til aktiviteter i klubregi, kurser, træning, prøver og fugletællinger. Terræner kan 
stilles til rådighed for specialklubber, mod betaling i den udstrækning, klubben ikke selv har brug for dem. 

• Hvor ofte kan vi bruge dem 

• Vi var enige om, at et terræn kan bruges 2 gange om foråret og 1 gang om efteråret. 

• Lodsejerne 
Lodsejerne skal orienteres i god tid, om at vi afholder træning eller prøve. 

 
Hvordan udvikler vi projektet 

• Kontakt til lodsejere 
Den direkte kontakt med lodsejerne bliver væsentlig, når vi skal informere og lave aftaler. 

• Nye initiativer 
o Udsætningsforsøg  

Vi besluttede at forsøge at stable et udsætningsforsøg på benene (2025-2026). Det skal belyse effekten 
af udsætning med naturnært opdrættede fugle. Skitseforslag er lavet. Det vil kræve en del hjælp fra 
medlemmerne. Vi skal ansøge fonde og andre om støtte, da det er forbundet med ret store udgifter. 
Laust og Flemming tager et møde med Jens Larsen i januar. Flemming sætter sig også sammen med 
Bent Rasmussen for at få lavet endelig beskrivelse af projektet. 

• Det praktiske arbejde i 2025 
Vi får brug for en del hjælp fra medlemmerne. Vi skal have et konkret ønske/behov, når vi beder om hjælp. 

 
Arrangementer og aktiviteter i 2025 

• Informationsarrangementer 
o Lokalbefolkning 

Et par markvandinger, sommeraftener afsluttet med en øl og en grillpølse. 



 
 

o Skoleelever – Store krible-krabledag 
Det kunne være interessant at lave en stor insekttælling med skoleelever. Vi venter med den til 2026. 
Thomas og Flemming laver et forslag til, hvordan det kan arrangeres. 

o Medlemmerne 
En markvanding, sommeraften afsluttet med en øl og en grillpølse. 

• Fugletælling  
Vi tæller parhøns, når der afvikles træninger. Lederen af træningen har ansvaret. Der arrangeres særlige 
tælledage i Salling på de berørte ejendomme. Det er gratis at deltage i disse tællinger. 

 
Hvordan afslutter vi projektet 
Vi har to år tilbage af projektperioden, og bør allerede nu begynde at spekulere over, hvordan vi slutter det af. Ligeledes 
bør man gå i gang med at tænke på, hvordan klubben kører aktiviteter videre, når der ikke længere er et projekt. 

• Afslutningsseminar 
Der bør være en dag, hvor aktører i projektet sætter sig sammen og gør status. 

• Manual til en agerhønebiotop 
Der skal ligge en helt klar beskrivelse af, hvad en god agerhønebiotop er, og hvordan man laver den. 

• Film – årets gang 
Vi besluttede at gå i gang med at lave en film om vores arbejde. Den skal fortælle om vores aktiviteter året 
igennem og om de erfaringer, vi har gjort i forbindelse med arbejdet. Den laves i et tæt samarbejde med 
Innovationscenter for Økologisk Landbrug. 
Produktionen laves i samarbejde med Ramskov Medier. Vi skal selv stå for nogle af optagelserne, hvorfor vi 
anskaffer et kamera. Vi fik faktisk penge til en sådan film via Hedeselskabets donation. Flemming udarbejder 
drejebog. 

 
Eventuelt 
Der var en opfordring til se filmen Den store fugleflugt. Det er en tysk produceret film vist på DR. Der ligger et link på 
klubbens hjemmeside under projektet. 
Selv om markprøveudvalgets arbejde ikke ligger i vores regi, hænger det sammen med vore aktiviteter. Vi brugte lang tid 
at snakke om disse aktiviteter og komme med ideer til, hvordan man kan arrangere gode træninger og kurser. 
 
 
Aulum 30. november 2024 
Flemming Østergaard 


